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 ملخص البحث:
النصدد ا ابي  ددث لاال ، ددث   "ددد   تك ةددل لتدد    ة ف البحددإ ىلددر ة  "ددث  ب نادد     دد ة هدد 

 تنم ث ةه  ات التذلاق ابي   لاال ،    ل ى ط،ب الم حلث الث    ث "  نة  دث ال  مدمث مدن   ب 
ممهدد  ات التددذلاق  لاب  مددث  ممهدد  ات التددذلاق ابي دد لالتحقيدده هددذا الهدد ف بدد   الب حددإ مة دد اي ب  مددث 

لاتد   ند   ابتبد   لس د ا ةهد  ات ال ،   ال،زةث لط،ب الم حلث الث    ث )الصد  ابلا  الثد      
ق ابي دد  لاتدد   ندد      دد ة  ةتك ةددل لتدد     النصدد ا لاابتبدد   لمهدد  ات التددذلاق ال ، دد    التَّددذلا 

 الصدد  ابلا  الثدد      "دد  تنم ددث ةهدد  ات التددذلاق ابي دد  لاال ، دد  لدد ى طدد،بابي  ددث لاال ، ددث 
  لر يليل الم ل  لتنفيذ ال    ة   لاكت ب ب شطث الط لب. احت ى 
لاتك  دد     لااسددتم   الب حددإ المددنه  )ال ندد    لاال مددف  لا بددبف التر   دد   "دد  ى دد ا  البحددإ 

  ط لددب ةدد  طدد،ب الصدد  ابلا  الثدد     مصة  ددث ال  مددمث  تدد  ابت   هدد  100 ينددث البحددإ ةدد  )
ي سد  م سدتم ا   ط لبد     50) لا  يه  تر    ث   ابلالربسم  ىلر ةرم  تي : مط  قث بص يث  لا 

ي سد   ط لبد     50)  لا د يه  ضد مطثالث   دث لا  النص ا ابي  دث لاال ، دث  المتك ةل  ي ال    ة  
 م ستم ا  الط  قث الا ت  ييث.

 يندث البحدإ  لاب   التحقه ة  م ق لااب ت نيلاات البحإ لاة ايه الت ل م َّث؛ ت  تط  قه   لدر
 :  الآت النح    لر النت    ظه ت  ىحص       ال     ت ة  لرث   ا 



ةه  ات التذلاق  ابتب   "  الض مطث ط،ب المرم  ث  لر التر    ث ط،ب المرم  ث تف ق  -
 .التط يه الب    التذلاق ال ،   لص لح ابي    لاابتب   ةه  ات

   دددددي  ةت سدددددط  ي  ددددد ت طددددد،ب 0,05)لا ددددد ي "ددددد لاق حات يلالدددددث ىحصددددد   َّث  نددددد  ةسدددددت ى  -
ق ابي    لصد لح  المرم  تي  التر    َّث لاالض مطث "  التط يه الب    لابتب   ةه  ات التَّذلا 

 المرم  ث التر    ث.
   دددددي  ةت سدددددط  ي  ددددد ت طددددد،ب 0,05لا ددددد ي "ددددد لاق حات يلالدددددث ىحصددددد   َّث  نددددد  ةسدددددت ى ) -

ق ابي دد   لصدد لح  المرم  ددث التر    َّددث "دد  التط  قددي  الق لدد  لاالب دد   لابتبدد   ةهدد  ات  التَّددذلا 
 التط يه الب   .

   دددددي  ةت سدددددط  ي  ددددد ت طددددد،ب 0,05لا ددددد ي "ددددد لاق حات يلالدددددث ىحصددددد   َّث  نددددد  ةسدددددت ى ) -
المرمددد  تي  التر    َّدددث لاالضددد مطث "ددد  التط يددده الب ددد   لابتبددد   ةهددد  ات التدددذلاق ال ، ددد   

 لص لح المرم  ث التر   ّ ث.
   دددددي  ةت سدددددط  ي  ددددد ت طددددد،ب 0,05ىحصددددد   َّث  نددددد  ةسدددددت ى )لا ددددد ي "ددددد لاق حات يلالدددددث  -

المرم  دث التر    َّددث "د  التط  قددي  الق لدد  لاالب د   لابتبدد   ةهدد  ات التدذلاق ال ، دد َّ  لصدد لح 
 التط يه الب   .

نا تد   تدد    البحددإ نادد  ال   دد ة  المتك ةددل "دد  تدد     النصدد ا ابي  ددث لاال ، ددث "دد  تنم ددث  -
ق اب  ي  ِّّ لاال ،   ل ى ط،ب الصَّ ِّّ ابلاَّ  الث    .ةه  ات  التَّذلا 

ةق    تط    :نهمه  ة  لاالمقت ح ت؛ الت م  ت ة    ي بُ ة  النت    تلك ض   لا"       
ابي     التذلاق  ةه  ات "  تنم ث ل س هم  لاال ، ث "  الم حلث الث    ث؛ ابي  ث ةن ه  النص ا

   اة  نيض   تط    التك ةل  ينهم    است ات ر  ت لاتط يه لا تن سب  التذلاق ال ،    لاةه  ات
التذلاق  ابي    لاةه  ات التذلاق  ةه  ات تنم ث ض   "  ال  ب ث اللغث لاة لم ت ة لم  ى  اي

 ي  ابيب      ة  ب     لر التك ةل "  ل ث ى  ا  محإ لت  ف ت  ابت اح ال ،    كذلك
 الم حلث لاالتفكي الإ  ا   ل ى ط،بلاق ابي   "  تنم ث ةه  ات التذ لاالنص ا لاال ، ث

الث    ث لاكذا "  ل ث التك ةل  ي  الق ا ة لاالنص ا "  تنم ث ةه  ات الق ا ة الره  ث لاالتذلاق 
 للبحإ الح ل   ةم الث مح ث   ا إلا  ابي   ل ى ط،ب الم حلث ابس س ث م لرمه   ث ال من ث 

 .نب ى  ت ل م ث ة احل " 
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Abstract:  

This research aims to knowing the effect of a program based on the 

integration between teaching the literary texts and eloquence in 

developing literary and eloquence taste skills for the secondary students 

in the Secretariat of Capital Sana'a. To achieve the goal of this research , 

the researcher prepared a list of literary taste skills and a list of eloquence 

taste skills needed for secondary students ( first secondary students) .  

A test for measuring the literary and eloquence taste skills was prepared. 

An integrated program was prepared for teaching literary texts and 

eloquence to develop the literary and eloquence taste skills for secondary 

students. Teacher's book and pupils activity book were also used in this 

program. The researcher used a semi- experimental syllabus to achieve 

his research. The samples consisted of (100) pupils of the first secondary 

in the Secretariat of Capital Sana'a. They were chosen deliberately and 

divided into two groups. The experimental group (50 pupils) studied the 

literary texts and eloquence using the integrated program. The controlled 

one(50 pupils) studied them using ordinary methods. 

 After applying the research tools and the educational materials with 

suitable statistical process on the samples, the data were as following:  

− There were statistical differences of (0,05) between the average of 

the marks of the two groups according to the after - applied test on 

the literary taste skills for the experimental group.  

− There were statistical differences of (0,05) between the average of 

the marks of the experimental group according to the pretest and 



the after- applied test of literary taste skills for the after-applied 

program  

− The statistical differences between the average of the marks of the 

two groups were the same according to the pretest and after-

applied test for measuring the eloquence taste skills. The data 

confirmed the effect of the integrated program in teaching the 

literary texts and eloquence in developing the skills of literary and 

eloquence taste with first secondary students. The data also 

confirmed the overtaking of the experimental group on the 

controlled one according to the after-applied test.  

On the light of the results , a number of suggestions were 

recommended: 

−  Mainly, literary and eloquence syllabus should be developed in the 

secondary education to help in improving the literary and 

eloquence taste skills so as to fit the integration between them. 

− Preparing development programs for Arabic teachers on the light 

of developing the literary and eloquence taste skills. 

−  The researcher suggested carrying out a research on the 

effectiveness of a program based on the integration between 

literary taste and the creative thinking for secondary students and 

the effectiveness of integration between reading and literary texts 

in developing the oral reading and literary taste for the primary 

students in the Republic of Yemen. 

−  Finally the researcher suggested carrying out similar researches in 

other educational levels.  

 

 


